
1/2

Aalisarnermut, Piniarnermut Nunalerinermullu Naalakkersuisoq
Medlem af Naalakkersuisut for Fiskeri, Fangst og Landbrug

Medlem af Inatsisartut Isak Hammond, Inuit Ataqatigiit 
HER

Svar på spørgsmål nr. 80 til Naalakkersuisut, om Naalakkersuisut agter at hæve 
kvoten for narhvaler under henvisning til nye fremkomne tællinger?

I medfør af Inatsisartuts forretningsorden § 36 stk. 1, har du fremsat spørgsmål vedrø-
rende offentliggørelsen af tællinger af narhvaler i farvandet mellem Canada og Grøn-
land. Spørgsmålet er henvist til besvarelse hos mit område.

1) Agter Naalakkersuisut at hæve kvoten op for narhvaler under henvisning til nye frem-
komne tællinger?

Ad 1) For besvarelse af dit spørgsmål vedrørende canadiske tællinger af narhvaler i den 
canadiske del  af  høj-arktisk,  er  Grønlands Naturinstitut  kontaktet  for uddybende op-
lysninger.

Kalaallit Nunaata Radioa’s artikel af 11. april 2010 under overskriften ”Dobbelt så man-
ge narhvaler i Canada som ventet” henviser til en artikel publiceret i tidsskriftet ”Arctic” i 
marts 2010. Grønlands Naturinstitut har medforfatterskab på denne publikation, der ba-
serer sig på data indsamlet via flytællinger i august 2002 – 2004 i følgende canadiske 
områder: Barrow Strait, Prince Regent Inlet, The Gulf of Boothia, Admirality Inlet, Eclip-
se Sound samt østkysten af Baffin Ø. 

Undersøgelsen og de fremkomne data blev efterfølgende præsenteret for den fælles vi-
denskabelige komite under den Nordatlantiske Havpattedyrs Kommission /  Grønland-
ske/Canadiske fælleskommission for hvid- og narhvaler (NAMMCO/JCNB) møde i Nuuk 
i 2005. Denne komite giver videnskabelig rådgivning til den Grønlandske/Canadiske fæl-
leskommission for hvid- og narhvaler / Joint Commission on Conservation and Manage-
ment of Beluga and Narwhal (JCNB), der efterfølgende på deres årsmøde giver rådgiv-
ning til hhv. Grønland og Canada vedrørende nationale kvoter. 

På mødet i 2005 blev det aftalt, at analyserne skulle revideres, og en arbejdsgruppe 
blev dannet. Grønlands Naturinstitut deltog med råd omkring flytællings-analyser, især 
om korrektur for dyr som ikke kan ses, fordi de er neddykket. Dette er med hjælp af data 
fra satellitmærkning. På efterfølgende møde i 2009 blev de nye analyserede data præ-
senteret og godkendt, hvorefter de indgik i rådgivningen fra JCNB til Canada og Grøn-
land. Herved er resultaterne fra den nu 6-8 år gamle tælling allerede indarbejdet i den 
canadiske rådgivning og indirekte i vores nuværende biologiske anbefaling, og herved 
også i den 3 årige kvoteplan for hvid- og narhvaler på hhv. 310 hvid- og narhvaler årligt, 
der blev godkendt af Naalakkersuisut d. 13. august 2009 for perioden 2009-2012. Den-
ne rådgivning dannede baggrund for udmeldingen til kommunerne i 2009.
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Estimatet af narhvaler ved Baffin Ø er højere end tidligere estimater, delvis fordi et stør-
re område blev dækket, og delvist fordi det er korrigeret for dyrene, som ikke blev set af 
observatøren (observationsfejlkilde), og dyrene som var neddykket (tilgængelighedsfejl-
kilde).

Konsekvenserne for Grønland er uklart. Langt de fleste narhvaler mærket i Canada er 
om vinteren midt i Baffin Bugt / Davis strædet. De spiser en stor mængde af bl.a. helle-
fisk og kan dermed have en indirekte effekt på det grønlandske fiskeri. Hvalerne er dog 
langt væk fra kysten og er ikke tilgængelig for de grønlandske fangere. For yderligere 
uddybning  omkring  narhvalers  fødeøkologi  henvises  til  tidligere  besvarelse  af  §  36 
spørgsmål 131 af 2009 fra Jakob Skade, Kattusseqatigiit Partiiat.

Grønlands Naturinstitut har data fra en enkelt narhval mærket i Niaqornat, som vandre-
de til  Arktisk Canada, hvorved en kobling mellem Nunavut og Uummannaq ikke kan 
udelukkes. Det prioriteres højt at finde svar på spørgsmål omkring koblingen mellem de 
forskellige  grønlandske  fangststeder  (Inglefield  bredning,  Smith  Sund,  Melville  Bugt, 
Uummannaq og Disko/omegn) samt evt. forbindelse mellem disse steder og Nunavut.

På nuværende tidspunkt er det Naalakkersuisuts klare opfattelse, at der indtil andet er 
bevidst og nærmere belyst, at fastholde de fastsatte kvoter i henhold til de seneste an-
befalinger, som har været igennem behandling i Fangstrådet.

Med venlig hilsen

Ane Hansen
Medlem af Naalakkersuisut for Fiskeri, Fangst & Landbrug


